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In juli 2001 heb ik een convenant afgesloten met de Bve Raad, 
de landelijke brancheorganisatie van de instellingen voor 
beroepsonderwijs en volwasseneneducatie. Dit convenant had 
betrekking op onderwijsprogrammering in het middelbaar 
beroepsonderwijs. Het convenant bestaat uit vier onderdelen:  
1. een wijziging van WEB (Wet Educatie en Beroepsonderwijs) en 
WSF(Wet Studiefinanciering)/WTS(Wet Tegemoetkoming 
Studiekosten);  
2. een plan van aanpak voor de optimalisering en 
verantwoording van opleidingsprogramma's; 
3 en 4. verkenningen op het gebied van studiefinanciering en 
verkenningen op het gebied van bekostiging.  
 
Met deze brief wil ik u graag informeren over de voortgang van 
de uitvoering van de afspraken in het convenant.  
 
Achtergrond 
 
In het Regeerakkoord is de intentie uitgesproken om de 
intensiteit van het onderwijs in de mbo-sector te regelen naar 
analogie van de voortgezet- onderwijssector. In het voortgezet 
onderwijs geldt een 1000-urennorm. Gebleken is dat een 
dergelijke norm niet wenselijk is voor het mbo-onderwijs. Ik 
verwijs u daarvoor naar mijn brief van 27 juni 2001 en het 
Algemeen Overleg van 17 oktober 2001.    
 



 Blad 2 
 
 

OCenW 

Doel van het convenant onderwijsprogrammering is het 
transparant maken van onderwijsprogrammering. Instellingen 
moeten aan deelnemers kunnen laten zien hoe de 
opleidingsprogramma's eruit zien. Dit doen zij vooraf en 
achteraf. Verantwoording vooraf biedt de deelnemer inzicht in 
wat er van de instelling verwacht mag worden, het 
serviceniveau, en welke inspanningen de deelnemer zelf moet 
leveren. Verantwoording achteraf dient om inzicht te krijgen 
in de realisatie van de geplande onderwijsprogrammering. Heeft 
de instelling waargemaakt wat zij van tevoren toegezegd heeft?  
 
Naast transparantie is ook normstelling van belang. Een norm 
fungeert als een borg voor de intensiteit van het onderwijs. 
In het convenant hanteer ik een norm van 850 uur In 
Instellingstijd Verzorgd Onderwijs per jaar voor voltijds 
onderwijs. De norm van 850 uur geldt als demarcatiepunt voor 
bekostiging en studiefinanciering. Vanaf dit punt wordt een 
opleiding als voltijds aangemerkt. Een instelling is echter 
ook verantwoordelijk voor het gehele opleidingsprogramma, 
reden waarom de instellingen moeten kunnen laten zien hoe het 
totale programma van 1600 studiebelastingsuren eruitziet. Het 
gaat hierbij om een aanbodverplichting van de instelling: een 
instelling moet kunnen aantonen dat het onderwijsaanbod een 
studiebelasting heeft van 1600 uur.  
 
In het vervolg van deze brief ga ik achtereenvolgens in op het 
plan van aanpak optimalisering en verantwoording van 
opleidingsprogramma's, de wetswijziging en de verkenningen op 
het gebied van studiefinanciering en bekostiging.  
 
Plan van aanpak optimalisering en verantwoording 
opleidingsprogramma's 
 
Hoe kunnen de instellingen de opleidingsprogramma's 
transparant maken en vervolgens ook optimaliseren? Hiertoe 
heeft de Bve Raad een plan van aanpak opgesteld (zie bijlage). 
In het plan van aanpak staat vermeld op welke wijze de 
transparantie wordt vormgegeven en op welke wijze er 
standaarden en normen voor het mbo ontwikkeld gaan worden.  
  
De Bve Raad heeft in de verkennende fase een model voor 
Transparante Onderwijs Programmering ontwikkeld, het 
zogenoemde TOP-model. In het model worden drie typen 
onderwijsactiviteiten (instruerend, activerend en evaluerend 
onderwijs) gekoppeld aan bedrijfsvoeringselementen (zoals 
mensen en middelen). De precieze invulling van deze begrippen 
is een onderdeel van de verdere ontwikkeling. Uiteindelijk 
wordt het totaal van 1600 studiebelastingsuren per opleiding 
in het TOP-model geplaatst.  
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De Bve Raad kan op basis van de ervaringen een catalogus van 
standaarden opstellen. Deze catalogus bestaat uit een 
overzicht van standaarden die de instellingen kunnen hanteren 
bij het vormgeven van de onderwijsprogrammering. Een 
instelling bepaalt zelf welke standaarden zij daarvan 
hanteert. Uiteraard moeten deze standaarden in overeenstemming 
zijn met de kaders van de Wet op het Onderwijstoezicht (WOT). 
Ook moet een instelling al haar keuzes kunnen motiveren. 
Tussen de inspectie van het onderwijs, de Bve Raad en mijzelf 
vindt nader overleg plaats over de verantwoording en de 
catalogus van standaarden. 
 
De gegevens die de instellingen invoeren in het model, kunnen 
als input dienen voor een benchmark van de bve-sector. De 
uitkomsten van de benchmark kunnen instellingen vervolgens 
gebruiken voor het verbeteren van de opleidingsprogramma's.  
 
In het plan van aanpak meldt de Bve Raad de fasering van de 
implementatie. Op dit moment loopt er een pilot, tijdens deze 
fase wordt het TOP-model verder uitgewerkt en verbeterd. Het 
komende cursusjaar (2002/2003) wordt gebruikt als 
ontwikkeljaar. Tijdens dit jaar wordt het model geïntroduceerd 
bij alle instellingen en verder ontwikkeld. Ook wordt er een 
koppeling gelegd tussen het TOP-model, de Onderwijs- en 
Examenregeling (OER) en het waarderingskader van de inspectie. 
In het cursusjaar 2003-2004 gaat de systematiek voor alle 
opleidingen gelden.  
 
Het belang van onderwijsintensiteit en de transparantie van de 
onderwijsprogrammering is groot. Transparantie versterkt de 
positie van de deelnemer, het serviceniveau van de instelling 
wordt helder. Daarnaast leidt transparantie voor de 
instellingen tot gegevens die kunnen leiden tot optimalisering 
van de onderwijsprogrammering. Het optimaliseren van de 
onderwijsintensiteit is voor zowel de deelnemer als de 
instelling zeer waardevol. Het komt zowel de kwaliteit van het 
onderwijs als de efficiency binnen het onderwijs ten goede. De 
catalogus van standaarden die de Bve Raad kan gaan ontwikkelen 
is daarbij van groot belang. Ook de benchmark is een 
instrument dat mij zeer aanspreekt. Dit levert ook mij 
relevante informatie op over de sector. Ik beschouw het plan 
van aanpak van de Bve Raad dan ook als een gedegen document, 
dat rechtdoet aan de doelstellingen van het convenant 
onderwijsprogrammering.  
 
Wetswijziging 
 
Doel van de wetswijziging is het opnemen van de 850- en 1600-
urennorm in de WEB. De 850-urennorm staat op dit moment in de 
WSF en de WTS. De aanspraken van deelnemers op 
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studiefinanciering kunnen daardoor in het geding zijn door het 
in gebreke blijven van een instelling. De gevolgen van het 
niet-voldoen aan wettelijke verplichtingen horen te liggen bij 
de veroorzaker daarvan: de onderwijsinstelling. De norm wordt 
daarom in de WEB opgenomen. In het wetsvoorstel wordt een 
voltijdse opleiding gedefinieerd als een opleiding met 1600 
uur, waarvan 850 uur In Instellingstijd Verzorgd Onderwijs 
betreft. Aanspraken op voltijdse bekostiging en 
studiefinanciering zijn gerelateerd aan voltijdse opleidingen 
in de beroepsopleidende leerweg (bol). 
 
Het wetsvoorstel bevindt zich inmiddels in een vergevorderd 
stadium. Het voornemen is om het voorstel in het najaar van 
2002 aan de Tweede Kamer aan te bieden.  
 
Verkenningen studiefinanciering 
 
In het convenant is onder andere afgesproken dat onderzoek 
gedaan zal worden naar de mogelijkheden om positieve prikkels 
in de studiefinanciering voor bol-ers in te bouwen om 
rendementsverbeteringen te bewerkstelligen. De 
rendementsverbeteringen betreffen een vermindering van de 
uitval, een hogere doorstroom  
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binnen de bol en een hogere doorstroom van de bol naar het 
hoger beroepsonderwijs.  
 
Daartoe zijn inmiddels twee onderzoeken uitgevoerd, een 
focusgroeponderzoek en een literatuuronderzoek (zie bijlagen). 
Het focusgroeponderzoek was gericht op het verzamelen van 
meningen en ideeën van bol-ers en trajectbegeleiders 
(docenten) over studiegedrag, studiefinanciering en mogelijke 
positieve prikkels binnen het stelsel van studiefinanciering. 
Het literatuuronderzoek was gericht op het verzamelen van 
kwantitatieve en kwalitatieve informatie omtrent het 
studiegedrag van bol-ers en de mogelijkheden en 
onmogelijkheden van positieve prikkels en de ervaringen 
daarmee. Het onderzoek heeft zich beperkt tot de landen 
Nederland, België, Duitsland, Denemarken, Verenigd Koninkrijk 
en Australië.  
 
Op basis van deze onderzoeken lijkt de voorzichtige conclusie 
getrokken te kunnen worden dat prikkels in de 
studiefinanciering alleen een efficiënte bijdrage kunnen 
leveren aan rendementsverbeteringen van bol-ers indien ook in 
het onderwijs een aantal wijzigingen op onder andere het 
gebied van de organisatie, de informatievoorziening en de 
begeleiding zullen worden doorgevoerd. Nader onderzoek zal 
uitwijzen of en op welke wijze de studiefinanciering voor bol-
ers aanpassing behoeft. Zodra hierover meer informatie bekend 
is, zult u hierover geïnformeerd worden. 
 
Verkenningen bekostiging 
 
Doel van de verkenningen bekostiging was te komen tot een 
bekostigingssystematiek die de instelling zou stimuleren tot 
het aanbieden van efficiënte leerroutes. Ook dit is in het 
belang van de deelnemer. 
 
Inmiddels is gestart met een verkenning van de richting van de 
toekomstige bekostiging van het mbo. Daarbij wordt ook gebruik 
gemaakt van 'Grenzeloos leren'. Ook de inzichten uit het 
zelfreinigend onderzoek zullen betrokken worden. Dat moet 
resulteren in een notitie op basis waarvan keuzes gemaakt 
kunnen worden ten aanzien van de gewenste uitwerking en de 
stappen die in dat kader gezet moeten worden. Ik streef ernaar 
om een notitie hierover komend najaar gereed te hebben. Ik zal 
u over de uitkomst informeren.  
 
Hoogachtend, 
 
 
De Minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen, 
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(drs. L.M.L.H.A. Hermans) 
 


